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Tisztelt Elnök Úr! 

Az Alaptörvény 7. cikk (1)-(2) bekezdése, valamint az Országgyűlésről szóló 2012. évi XXXVI. 
törvény 42. § (8) bekezdése alapján írásbeli választ igénylő kérdést kívánok benyújtani 

Az írásbeli választ igénylő kérdés címzettje: Dr. Nagy István, agrárminiszter 

Az írásbeli választ igénylő kérdés címe: "Így jöhet ukrán gabona?" 

Tisztelt Miniszter Úr!

 

Járva  az  országot,  gazdálkodókkal  beszélgetve  egyre  több panasz érkezik  be  hozzám a  gazdák
részéről  az  egyre  nehezebb  helyzetükre  vonatkozóan.  Sokan  közülük  már  azt  kénytelenek
fontolgatni, hogy abbahagyják a gazdálkodást, aminek az egyik legfőbb oka, hogy a gabonaárak
bőven a termelési költségek alatt vannak, ami azt jelenti, hogy a magyar föld veszteséget termel.
Ennek  az  egyik  oka  a  mezőgazdaságot  érintő  rossz  brüsszeli  döntések,  amivel  kapcsolatban  a
kormányzat  nagyon  helyesen  fellép,  azonban  van  egy  másik  oka  is,  nevezetesen,  hogy  a
kormányzat 2022 márciusában elrendelte a gabonaexport-tilalmat,  ami közel egy évig hatályban
volt. Nagyon sok gazdálkodó ennek következtében elvesztette a korábbi piacait, hiszen a kiviteli
tilalom  miatt  nem  tudták  teljesíteni  a  szerződésben  vállalt  kötelezettségeiket,  nem  tudtak
megbízható szállítópartnerek lenni, így a megrendelőik megbízhatóbb piacok felé fordultak, ami
sok esetben az ukrán gabonát jelentette.

A gazdák teljesen jogos elvárása, hogy a kormány minden tőle telhetőt megtegyen azért, hogy a
külföldi piacok újranyíljanak, hiszen a magyar agrárium által a magyar vidék megélhetésének egy
jó része múlik ezen. Bízva a kormányzati szándékban a gazdálkodókkal együtt nagyon remélem,
hogy ez valóban így történik, azonban az eddigi eredmények sajnos nem ezt igazolják. A külföldi
piacvesztéssel  párhuzamosan belföldön is  szinte  leállt  az  értékesítés,  mivel a  gabonakereskedők
olyan  árakat  ajánlanak,  ami  többszázezer  forint  veszteséget  jelentene  a  gazdálkodóknak
hektáronként. Ezek tükrében különösen aggasztók azok a hírek, hogy a behozatali tilalom ellenére
továbbra is érkezik az ukrán gabona az országba.

 



Kérdezem ezért a Miniszter Urat, hogy:

1. Hogyan érkezhet a behozatali tilalom ellenére ukrán gabona Magyarország területére?
2. Történik-e ukrán gabona feldolgozása Magyarországon, a tilalo életbe lépése óta? Ha igen 

mi ennek az oka?
3. Mi a helyzet azokkal az akár egy évre megkötött szerződésekkel, amik pár nappal a 

behozatali tilalom előtt lettek megkötve, és a magyar partner előre akár egy évre kifizette a 
vételárat? Ilyen módon érkezhet-e ukrán gabona az országba?

4. Amennyiben nem, mi történt ezekkel a cégekkel és ezekkel a szerződésekkel a behozatali 
tilalom következtében? Történt-e kártalanítás a részükre, vagy pedig hivatkozva az üzleti 
hátrányra ezek a szerződések továbbra is érvényben maradtak a tilalom ellenére is?

 

Várom érdemi válaszát!
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